



#AfricaThisWeek@ZAMBIA denies selling ZESCO to Chinese, CSOs kick

The Zambian government has described local and international reports suggesting that the state owned power utility ZESCO has been sold to the Chinese government as a malicious agenda to discredit bilateral relations between the two countries.

Unverified reports suggested that Zambian government has sold some state owned enterprises including ZESCO, after defaulting on loans given by the Chinese government.

But Chief government spokesperson Dora Siliya has charged that there is a cartel of local and international individuals peddling such lies. Ms Siliya who is also Information minister said contrary to such reports, the country is not in a debt crisis and there is no debt distress with Chinese loans. But eight Civil Society Organisations have demanded that government should provide a clear position concerning the country's debt burden to China and terms attached to debt contraction.

***Juliet MAKWAMA.**

#AfricaThisWeek@CAMEROON: US-based group set agenda for an end to violence, return to peace

United-States-based Cameroon Peace Initiative (CPI) has issued proposals for dealing with a growing crisis in Cameroon that is threatening and degenerating into a full-blown civil war.

A separatist group in the English-speaking regions of this Central African country is demanding independence from the majority French-speaking nation and has taken up arms against the government and national army.

In the Memo to country's leaders and all parties involved, CPI called for (i) an urgent cessation of hostilities, (ii) actions to reduce tensions between the main cultural communities and create an environment for peace talks, and (iii) effectively holding an inclusive national dialogue to find solutions to the crisis.

***Admin Faculty**

#AfricaThisWeek@SIERRA LEONE: Police investigates death, arrests after controversial attack on Northern villages

Sierra Leonean Police has launched a full-blown investigation into the activities of its officers after an estimated 140 police officers stormed two northern villages around Mile 91 axis, Tonkolili District, Northern Province in a joint operation, code named Operation Green Storm.

This, Police said, also involved military and headed by the Transnational Organised Crime Unit (TOCU) of the police, stormed the villages in the early hours of Sunday 8th September, 2018. The police said operation was designed by the Office of National Security in light of increase in marijuana cultivation in parts of the country. Marijuana cultivation is illegal in Sierra Leone.

The operation left a 29-year-old young man allegedly shot and killed, as well as the arrest of about 30 people. Also arrested were 8 unregistered motor bikes, which police say are used by the farmers for the transportation of their illegal goods. ***ABDUL MALIK BANGURA**

#AfricaThisWeek@NIGERIA: Finance Minister, Adeosun resigns

Nigerian President, Muhammadu Buhari, Friday accepted the resignation of the Hon. Minister of Finance, Mrs Kemi Adeosun, and thanked the Minister for her services to the nation and wished her well in future pursuits.

Buhari also approved that the Minister of State Budget and National Planning, Mrs Zainab Ahmed, should oversee the Ministry of Finance with immediate effect.

Mrs. Adeosun said she was resigned due to alleged forged Certificate of Exemption from National Youth Service Corp (NYSC) obtained for her when she relocated to Nigeria and equally presented same as genuine, unknown to her.

She described the revelation as a shock and believes that in line with this administration's focus on integrity, "I must do the honourable thing and resign."

***Remmy NWEKE**

#AfricaThisWeek@BURUNDI: Agathon Rwaswa wants to own political party

The opponent Agathon Rwaswa held a Constituent Assembly on Wednesday to gather the elements of the dossier to create a new political party called "National Forces for Freedom" (FNL Amizero y'Abarundi).

Also, currently the first vice-president of the National Assembly as an independent member of the coalition the Amizero y'Abarundi, the constitution adopted recently by referendum excludes him from the 2020 elections.

Reports have it that Burundi no longer recognizes a coalition of independents, thus the confidence expressed by the opposition figure that his party will be approved. *** Renovat NDABASHINZE**

#AfricaThisWeek@CÔTE D'IVOIRE: Transport Minister bans motorcycles in Abidjan

Even though a fixed annual license was instituted since fiscal year 2017 on two and three wheels taxis-motorcycles in Côte d'Ivoire, according to the Ivorian Minister of Transport, Amadou Koné.

He said on Thursday, September 13, 2018 in Abidjan, as part of the exchange forum of the daily newspaper Expression "The big events".

"I am against the fact that there are motorcycle taxis in Abidjan," said Amadou Koné. And justified this opposition by the fact that several modes of transport already exist in the Ivorian economic capital.

As a reminder, he pointed at the Article 33 of the fiscal year 2018, which states that: "The tariff is fixed at 20,000 CFA francs a year for two-wheeled motorcycle taxis and 25,000 CFA francs for three-wheeled motorcycle taxis, with an increase of 1,500 CFA per hitch".



<p>#AfricaThisWeek@DRC: Towards a single candidate from the opposition</p> <p>Six Congolese opposition leaders have agreed to present a joint candidacy for the December 23 presidential election. They expressed this during their meeting on the evaluation of the current electoral process, held on 12 September 2018 in Brussels. The name of the person was not disclosed, but they agreed to consider it soon. Adolphe Muzito, Felix Tshisekedi, Jean-Pierre Bemba, Moses Katumbi, Vital Kamerhe and Antipas Mbusa Nyamwisi specify that the choice of their common candidate will result from a shared vision and a harmonious program. While subscribing to the electoral process, the opposition believes that certain prerequisites must be fulfilled, in particular the rejection of the voting machine and the cleaning of the electoral roll.</p> <p>*Dina Buhake</p>	<p style="text-align: center;">*Hermance N'TAH</p> <p>#AfricaThisWeek@RWANDA: Opposition leader, 2,100 political prisoners released</p> <p>Prominent Rwandan opposition leader, Victoire Ingabire Umuhaza, alongside over 2,100 prisoners regained their freedom with little explanation. Reports have it that Victoire's release surprised many because it is unusual for longtime President Paul Kagame to pardon potential challengers. She quickly urged Kagame to release all other political prisoners. "The beginning of opening of the political space in Rwanda, I hope so," she told reporters. Ingabire, head of the FDU-Inkingi opposition party, was arrested in 2010 and found guilty of conspiracy to undermine the government and denying Rwanda's 1994 genocide, charges that she denied. She was sentenced to 15 years. Human Rights Watch called the charges politically motivated and linked to her criticism of the government ahead of the 2010 presidential election.</p> <p>*Admin Faculty</p>
---	---

Curators Faculty:

*Remmy Nweke [remmyn (AT) yahoo.co.uk] *Alain NGONO, [angono \(AT\) africanmediainitiative.org](mailto:angono (AT) africanmediainitiative.org) *Onneile Settalekgosi [settalekgosionneile (AT) gmail.com].
A production of African Media WhatsApp Group and support of African Media Initiative (AMI). Follow us: @ #AfricaThisWeek (F) africathisweek ami@gmail.com



FRENCH:

#AfricaThisWeek@ La Zambie nie avoir vendu ZESCO aux Chinois

Le gouvernement zambien a démenti les informations relayées dans les médias locaux et internationaux suggérant que la compagnie publique d'électricité ZESCO a été vendue au gouvernement chinois comme un programme malveillant pour discréditer les relations bilatérales entre les deux pays.

Des informations non vérifiées suggèrent que le gouvernement zambien a vendu certaines entreprises publiques, y compris ZESCO, après un défaut de paiement sur les prêts accordés par le gouvernement chinois.

Mais le porte-parole en chef du gouvernement, Dora Siliya, a accusé un groupe d'individus locaux et internationaux de propager de tels mensonges. Mme Siliya, qui est également ministre de l'Information, a déclaré que contrairement à de tels allégations, le pays n'était pas en crise de la dette et qu'il n'y avait pas de surendettement avec les prêts chinois. Mais huit organisations de la société civile ont exigé que le gouvernement fournisse une position claire concernant le fardeau de la dette du pays envers la Chine et les conditions liées à la contraction de la dette.

*Juliet MAKWAMA.

#AfricaThisWeek@SIERRA LEONE: La police enquête sur la mort et les arrestations suite à une attaque controversée dans le nord du pays

La police sierra-léonaise a lancé une enquête approfondie sur les activités de ses officiers après que 140 agents de police ont pris d'assaut deux villages du nord autour de l'axe Mile 91, district de Tonkolili, dans la province du Nord.

Selon la police, cette opération mixte composée des militaires et le Groupe de lutte contre la criminalité transnationale organisée (TOCU) de la police, a pris d'assaut les villages aux premières heures du dimanche 8 septembre 2018. La police a déclaré que l'opération a été motivée par l'augmentation de la culture de la marijuana dans certaines parties du pays. La culture de la marijuana est illégale en Sierra Leone.

L'opération a fait un mort, un jeune homme de 29 ans, tué par balle, ainsi que l'arrestation d'une trentaine de personnes. Ont également été saisies 8 motos non immatriculées, utilisées par les agriculteurs pour le transport de leurs marchandises illégales. *ABDUL MALIK BANGURA

#AfricaThisWeek@ Cameroun: un groupe basé aux États-Unis met en place un programme pour mettre fin à la violence et retourner à la paix

La Cameroon Peace Initiative (CPI), basée aux États-Unis, a publié des propositions pour faire face à une crise grandissante au Cameroun qui menace et dégénère en une guerre civile généralisée.

Un groupe séparatiste dans les régions anglophones de ce pays d'Afrique centrale demande l'indépendance de la majorité francophone et a pris les armes contre le gouvernement et l'armée nationale.

Dans le mémorandum adressé aux dirigeants du pays et à toutes les parties impliquées, le CPI a appelé à (i) une cessation urgente des hostilités, (ii) des actions pour réduire les tensions entre les principales communautés culturelles et la création d'un environnement propice pour les pourparlers de paix en vue d'un dialogue national pour trouver des solutions à la crise.

*Admin Faculty

#AfricaThisWeek@ Nigeria: Ministre des Finances, Adeosun démissionne

Le président nigérian, Muhammadu Buhari, a accepté vendredi la démission de l'Hon. Mme Kemi Adeosun du poste de ministre des Finances. Il a remercié la ministre pour ses services à la nation et lui a souhaité bonne chance dans ses activités futures.

M. Buhari a également ordonné que le ministre du Budget d'Etat et de la Planification nationale, Mme Zainab Ahmed, supervise le ministère des Finances avec effet immédiat.

Mme Adeosun a déclaré qu'elle avait démissionné en raison d'une prétendue fausse attestation d'exemption du Service national de la jeunesse.

Elle a décrit la révélation comme un choc et estime que, conformément à l'accent mis par l'administration sur l'intégrité, «je dois faire la chose honorable et démissionner».

*Remmy NWEKE



#AfricaThisWeek@BURUNDI: Agathon Rwaswa veut posséder un parti politique

L'opposant Agathon Rwaswa a tenu mercredi une assemblée constituante pour rassembler les éléments du dossier afin de créer un nouveau parti politique appelé "Forces nationales pour la liberté" (FNL Amizero y'Abarundi).

En outre, le premier vice-président de l'Assemblée nationale en tant qu'indépendant de la coalition Amizero y'Abarundi, la constitution adoptée récemment par référendum exclut les élections de 2020.

Selon des rapports, le Burundi ne reconnaît plus une coalition d'indépendants. Cet adversaire est donc convaincu que son parti sera approuvé.

* **Renovat NDABASHINZE**

#AfricaThisWeek@RDC: vers une candidature unique de l'opposition

Six leaders de l'opposition congolaise ont convenu de présenter une candidature commune à l'élection présidentielle du 23 décembre prochain.

Ils l'ont exprimé au cours de leur réunion sur l'évaluation du processus électoral en cours, tenue le 12 septembre 2018 à Bruxelles.

Le nom de la personne n'a pas été dévoilé, mais ils se sont accordés à s'y pencher incessamment.

Adolphe Muzito, Félix Tshisekedi, Jean-Pierre Bemba, Moïse Katumbi, Vital Kamerhe et Antipas Mbusa Nyamwisi précisent que le choix de leur candidat commun résultera d'une vision partagée et d'un programme harmonieux.

Tout en souscrivant au processus électoral, l'opposition pense que certains préalables doivent être remplis notamment le rejet de la machine à voter et le nettoyage du fichier électoral. ***Dina Buhake**

#AfricaThisWeek@Côte d'Ivoire: le ministre des Transports interdit les motos à Abidjan

Bien qu'une licence annuelle fixe ait été instituée depuis l'exercice 2017 sur les taxis-motos à deux et trois roues en Côte d'Ivoire, le ministre ivoirien des Transports, Amadou Koné, n'en veut pas. Il l'a déclaré jeudi 13 septembre 2018 à Abidjan, dans le cadre du forum d'échange du quotidien Expression « Les Grands rendez-vous ».

« Je suis contre le fait qu'il y ait des moto-taxis à Abidjan », a déclaré Amadou Koné. Et justifié cette opposition par le fait que plusieurs modes de transport existent déjà dans la capitale économique ivoirienne. Pour rappel, l'article 33 de l'exercice 2018 stipule que: « Le tarif est fixé à 20 000 francs CFA par an pour les motocycles à deux roues et à 25 000 francs CFA pour les motocycles à trois roues, avec une augmentation de 1500 CFA par attelage ». ***Hermance N'TAH**

#AfricaThisWeek@RWANDA: Chef de l'opposition, 2 100 prisonniers politiques libérés

Victoire Ingabire Umuhoya, éminente dirigeante de l'opposition rwandaise, et plus de 2 100 prisonniers ont retrouvé la liberté avec peu d'explications.

Selon certaines informations, la libération de Victoire en a surpris beaucoup, car il est inhabituel que Paul Kagame, président de longue date, pardonne aux candidats potentiels. Elle a rapidement exhorté Kagame à libérer tous les autres prisonniers politiques. "Le début de l'ouverture de l'espace politique au Rwanda, je l'espère", a-t-elle déclaré à la presse.

Ingabire, chef du parti d'opposition FDU-Inkingi, a été arrêté en 2010 et reconnu coupable de complot en vue de saper le gouvernement et de nier le génocide rwandais de 1994, accusations qu'elle a démenties. Elle a été condamnée à 15 ans. Human Rights Watch a qualifié les accusations de motivations politiques et liées à ses critiques du gouvernement avant l'élection présidentielle de 2010. ***Admin Faculty**